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E S L O V E N I A  L I B R E
Glasilo Slovencev v Argentini

60 LET POD 
VARSTVOM 
MARIJE KRALJICE
V Slovenski vasi letos obhajamo 60-letnico 
ustanovitve krajevne župnije Marije Kraljice 
in prav toliko let posvečenja cerkve. Za oboje 
se bomo slovesno zahvalili in bomo praznova-
li v nedeljo, 17. novembra, s slovesnim krona-
njem Marijine podobe v cerkvi.

Toda začetek praznovanja smo na poseben 
način doživeli na sam praznik Marije Kralji-
ce, v četrtek, 22. avgusta. Za ta praznik smo 
kronali njeno podobo, ki je na dvorišču šole. 
Gre za prav tako podobo, kot je v cerkvi, le da 
je veliko manjša, toda starejša in je kot prva 
bila pri mašah, ki so se darovale ob začetkih v 
manjši kapeli Slovenske vasi. 

Kronanje je bilo nadvse slovesno, saj je Ma-
rijino podobo kronal krajevni škof msgr. Ru-
bén Oscar Frassia, ob somaševanju devetih 
okoliških duhovnikov. Bogastvo bogoslužja je 
bilo izrazito s sodelovanjem otrok in učiteljev 
osnovne šole, obeh srednjih šol in otroškega 
vrtca. Praznovanja so se udeležili tudi mnogi 
starši ter nekateri župljani. 

Škof nas je očetovsko nagovoril z razlago 
pomena kronanja Marije. Marija je tista, ki je 
povsem pozitivno ter v dejanju in z življenjem 
odgovorila na Božji klic. Povsem je služila Je-
zusu Kristusu, ki vemo, da bo nekoč kot Kralj 
prišel sodit žive in mrtve. Ne le, da ga je v veri 
spočela, nosila pod srcem, rodila v jaslih, ma-
terinsko ljubila in zanj skrbela v otroštvu in 
mladosti, ampak ga je tudi materinsko spre-
mljala v javnem delovanju, darovanju, trplje-
nju in smrti, do zmage vstajenja. Od takrat 
materinsko spremlja Cerkev, ki je Kristusovo 
telo. Marija je Kraljica, ker je vsa v službi Kris-
tusa Kralja. 

Škof nas je tudi nagovoril, da bi bili odgo-
vorni kot Marija, saj od te odgovornosti zavisi 
naše življenje ter življenje naših skupnosti. Bil 
je zelo oseben pri nagovarjanju in je z veliko 
nežnostjo in odločnostjo spodbujal k izpolnje-
vanju Božje volje. 

Poleg kronanja, se je še marsikaj dogajalo 
med starejšimi in mlajšimi. A mislim, da si 
bodo praznik najbolj zapomnili prav otroci. 
Tudi tisti mlajši, ki so popoldan po argentinski 
navadi hodili in plesali okoli Marijine podobe 
ter se veselili njih zavetnice in okronane Ma-
tere. Spominja me na tiste trenutke, ko smo 
se kot otroci držali za roke in v plesu prepevali 
»mi se imamo radi«. Priznam, da me je tisti 
dogodek zelo razveselil in mi tudi pomagal, da 
sem bil z otroki, kakor otrok. Marija Kraljica, 
prosi za nas! 

Toni Burja CM

51. MLADINSKI DAN V SAN MARTINU
Sredi zime je zasijal prvi mladinski dan v 
letu 2019. V nedeljo, 4. avgusta, so zgodaj 
zjutraj priromali prvi športniki na 51. mla-
dinski dan v San Martinu, da bi začeli tek-
movati v odbojki. Kar hitro so pozabili na 
mraz, medtem ko so uživali v igranju. 

Ob 11.30 smo se v kapeli Srca Jezusove-
ga duhovno ogreli pri sveti maši. Daroval 
jo je g. Toni Burja, z lepim petjem pa so 
spremljali mladi. Gospodova beseda nas 
je opomnila na važnost družinskih odno-
sov. Mašnik nas je opozoril, da materialne 
stvari niso vredne prepirov. Zahvalili smo 
se Bogu za vse prejete dobrote in za 71. 
obletnico prve slovenske maše v našem 
okraju. Pevski zbor je pod vodstvom prof. 
Lučke Marinček Kastelic v zahvalo daroval 
nekaj pesmi. Med mašo in skozi cel dan je 
bila dobrodelna nabirka za ustanovo Aka-
masoa Argentina.

Zbrani na dvorišču Slovenskega doma 
smo s ponosom na našo dvojno identiteto 
zapeli argentinsko in slovensko himno ob 
dviganju zastav. 

V prijateljski družbi smo se posedli, da 
bi nam mladci in mladenke pod vodstvom 

Matija Belca postregli zelo okusno kosilo. V 
kuhinji so skrbno vse pripravili Brigi Leber 
Medvešček, Monika Zupanc Filipič, Tomaž 
Filipič in Monika Verbic Leber.

Tekme v odbojki so postajale vse bolj nape-
te do finala, v katerem so zmagali najboljši.

Okoli 19. ure je igrišče kar naenkrat posta-
lo gledališče. Postavljen oder in stoli, prip-
ravljeni reflektorji, prižgani mikrofoni za 
kulturni program. Pred mikrofon je stopil 
Pavel Jerman in toplo pozdravil vse navzoče 
in goste. Mladino so spremljali predsednik 
Doma Marko Škulj in gospa, duhovni vodja 
g. Franci Cukjati, g. Toni Burja, predsednica 
centralnega odbora Gabi Oblak, odborniki 
mladinskih organizacij.

V imenu sanmartinske mladine sta 
prisrčno pozdravila predsednica Martina 
Filipič in Matjaž Filipič. Na prvem mladin-
skem dnevu je navzoče spodbudno nago-
vorila predsednica centralnega odbora 
Gabi Oblak.

Začela se je komedija ,,Moža je zataji-
la!” (neznanega avtorja, priredila mladina 
iz San Martina). Zgodba govori o mladem 
poročenem paru, to sta Anja (Martina Fili-

SPREJEM OB ZAKLJUČKU MANDATA 
VELEPOSLANICE JADRANKE ŠTURM
V torek, 30. julija 2019, je bilo na Ministr-
stvu za zunanje zadeve Argentinske repu-
blike organizirano poslovilno srečanje ob 
zaključku štiriletnega mandata veleposla-
nice Republike Slovenije Jadranke Šturm 
Kocjan v Buenos Airesu.

V čudoviti dvorani palače San Martin, 
se je ob 12. uri zbrala precejšnja skupina 
povabljenih. Med gosti so bili številni ve-
leposlaniki, diplomati in funkcionarji iz 
Ministrstva za zunanje zadeve ter mnogo 
Slovencev. Zbrane je nagovoril generalni 
direktor za zunanjo politiko veleposlanik 
Luis Pablo Beltramino. Gospod Beltramino 
je v svojem govoru spregovoril o tesnih ve-
zeh med Argentino in Slovenijo, o tem, da 

je bila Argentina prva država v regiji, ki je 
priznala neodvisno Slovenijo, da so bili di-
plomatski odnosi med državama vzpostav-
ljeni aprila leta 1992 ter da državi povezu-
je tudi velika slovenska skupnost, ki živi v 
Argentini. Izpostavil je podporo Slovenije 
pri prošnji Argentine za članstvo v Orga-
nizaciji za gospodarsko sodelovanje in ra-
zvoj (OECD). Omenil je tudi svojo osebno 
povezanost s Slovenijo, saj je bil kot otrok 
večkrat v Ljubljani, poleg tega je izpostavil 
ugledne argentinske Slovence med drugim 
arhitekta Sulčiča, Petra Opeko, Petra Skvar-
čo in Bernardo Fink.

Veleposlanica Šturm je v uvodnem delu 
govora omenila, da je v času njenega man-
data Argentino obiskal predsednik Slove-
nije Borut Pahor. Ta obisk je bil prvi obisk 
slovenskega predsednika v Argentini in je 
prispeval k poglobitvi odnosov med drža-
vama. Poleg tega sta Argentino v letu 2017 
obiskala gospodarski minister Počivalšek 
in minister za javno upravo Koprivnikar. V 
nadaljevanju je naštela številne kulturne 
dogodke, ki jih je veleposlaništvo organizi-
ralo v Buenos Airesu in drugih mestih, med 
njimi je bil še posebej izstopajoč koncert 
pianistke Dubravke Tomšič v Teatru Colo-

pič) in Mirko (Niko Leber). Medene tedne 
preživljata kar doma z radovedno služkinjo 
Mojco (Ceci Jarc). Nekega dne pa Anja dobi 
klic, da pride samska teta Valentina (Sofi 
Hernandez Smersu) na obisk. Teta je boga-
ta in močno sovraži moške, zato je edina, ki 
ne ve, da je njena nečakinja poročena. Igra 
lepo in hitro teče, komični zapleti se niza-
jo eden za drugim. Na obisk pride tudi g. 
Zajček (Frenki Jarc) a nima uspeha z Anjo. 
Vedno težje postaja skrivati resnico teti. K 
sreči tudi ona dobi nepričakovan obisk ne-
kega zaljubljenca, Borisa (Seba Skale), in 
sama pride do zaključka, da ni nič hudega 
biti zaljubljen. Po veselem zaključku so sto-
pili na oder mladci in mladenke in živahno 
zaplesali pesem ,,Hočem le tebe (Modri-
jani)”. Mladi igralci so svoje vloge odlično 
podali in nasmejali številno publiko, ki jih 
je nagradila s ploskanjem. Zahvale so bili 
deležni vsi, ki so poleg nastopajočih sode-
lovali: Leli Podržaj (grafično oblikovanje), 
Štefi Leber (video posnetki), Luka Škulj in 
Marko Medvešček (luči in zvok), Niko Škulj 
(scenski prostor), Saši Podržaj (šepetalka), 
Sonja Boltežar in Cecilija Močnik (kostumi) 
in za režijo Mirjanka Voršič.

Napovedovalec je na oder povabil ekipi, 
ki sta zasedli prvo mesto. Dekleta in fantje 
iz Slomškovega doma so prejeli medalje in 
pokal v obliki lipe (delo Damiana Jermana). 
Čestitamo vsem športnikom za trud in pri-
sotnost.

Po končanem programu je v prostorih 
doma še naprej bilo prijetno vzdušje ob 
prijateljskem druženju. Lepo nam je bilo! 
Prepričani smo, da je človeku v družbi mla-
dih vedno toplo. 

CP

nu. Dodala je, da je imela številna srečanja 
s predstavniki slovenske skupnosti v Argen-
tini ter se jim zahvalila za odlično sodelo-
vanje. Izpostavila je tudi sodelovanje med 
Pošto Slovenije in Pošto Argentine, ki prip-
ravljata skupno izdajo znamke. V času nje-
nega mandata so se začela pogajanja tudi 
za kar nekaj bilateralnih sporazumov, pod-
pisan je bil Memorandum o sodelovanju 
med nacionalnima knjižnicama, poleg tega 
se je eden od sporazumov podpisal ravno 
pred sprejemom. Predstavnikom ministr-
stva, Slovencem in zaposlenim na velepo-
slaništvu se je zahvalila za vso podporo in 
odlično sodelovanje.

Po koncu govorov so navzoči nazdravili 
s penino in se posamično poslovili od Ja-
dranke. Ob klepetu so se v prelepih prosto-
rih zadržali kar nekaj časa.

Rok Fink
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→ 1-Kako se je vzbudilo v tebi veselje do 
športa,inšeposebnododviganjauteži?Jev
tvojidružinivečšportnikov?
Ko sem bila stara 6 let smo se z družino prese-
lili v Urugvaj, zaradi službe  mojega ata. Tam 
sem začela hoditi v športni klub, kjer sem va-
dila ritmično in športno gimnastiko, ter ballet 
in plavanje. Ko sem imela 8 let smo se vrnili v 
Argentino, kjer sem nadaljevala s telovadbo. 
Dviganje uteži je pa šport, ki sem spoznala 
že starejša. Bilo je v zadnjem letu fakultete 
za telesno vzgojo, ko sem spoznala profesor-
ja muskulacije, Claudia Henscke. Rekel mi je, 
da imam talent za ta šport in da lahko pridem 
daleč, če se temu posvetim. Povabil me je v 
njegovo šolo za uteži, takrat v “Parque Sarmi-
ento”. Zaupala sem mu in tako sem se temu 
športu začela posvečati leta 2015. 

V moji družini je tudi mama profesorica 
športne vzgoje. 
→2-Zakateriklubtekmuješ?Alisetekmo-
vanjavršijopokategorijah?
V Argentini zastopam kljub za “Parque Sar-
miento”, izven države sem pa del argentinske 
reprezentance. 

Kategorije za tekmovanja so razdeljene po 
telesni teži. V nacionalnih turnirjih sem v ka-
tegoriji pod 64 kg., izven države pa pod 59 kg. 
Po zadnjih panameriških igrah, ko sem znižala 
dvignjeno težo,  se bom pa vrnila na katego-
rijo pod 64kg.
→3-Kakšnajetvojašportnarutina?Kakšni
sotvojitreningi?
Ob ponedeljkih, sredah in petkih treniram 
dvakrat na dan, vsakič po uro in pol. Ob torkih 
in sobotah pa enkrat na dan po dve uri. Ob 
četrtkih imam počitek. Tisti dan izkoristim, da 
grem h kineziologu ali osteopatu, kadar pot-
rebujem. 
→ 4- Kot kineziologinjo me zanima, kako te 
visoketežeprenašatvojahrbtenica,aliimaš
kakšnetelesnetežave?
Nimam nobene posebne telesne težave, 

Morda še ne veste da...

ZADETKI

...se je od 1.do 4.avgusta v Bari-
lochah odigralo 2. Svetovno Prven-
stvo v odbojki na snegu 2019.  

Za ta novi šport, ki vzbuja vedno 
več zanimanja pri odbojkaših, je 
bilo prvič organizirano prvenstvo 
izven Evrope  (prvo je bilo v Avstri-
ji, potem v Italiji), in naš prekrasni 
argentinski zimski jug je imel čast 
tega sprejema.

Tekmovalo je 16 držav. Argentina 
je dosegla pri moški ekipi zlato ter 
bronasto medaljo (predstavila je 
dve ekipi), ženska ekipa pa srebr-
no. Čeprav to tekmovanje urejuje 
Mednarodna federacija odbojke 
(FIVB), je bila argentinska koordi-
nacija izredno uspešna. 

Bila je pod vodstvom Milana 
Magistra (»el esloveno del voley, 
kakor so ga imenovali po televizij-
skem kanalu DeporTv), ki je imel 
na skrbi vse detajle te kompeten-
ce, kar je tudi vsebovalo pripravo 
vseh inštalacij čisto iz nič. Česti-
tamo mu, saj smo brali, da je vse 
prekrasno uspelo in da je bila orga-
nizacija na zelo visokem nivoju in 
svetovno pohvaljena.

-sonia

samo včasih malo mišične napetosti, ker tre-
niramo precej močno. V glavnem hodim h 
kineziologu iz preventivnih razlogov. Ta šport 
sem pričela že starejša in želim se paziti, da 
bom telo ohranila v dobrem stanju še naprej.
→4-Aliješportzatepoklic?Aliseposvečaš
tudikakšnidrugidejavnosti?
Čeprav ni zame to poklic, dviganju uteži kar 
veliko časa posvečam. 

Med tednom imam službo, in sicer delam 
kot coach  za Cross Fit. Sem profesorica teles-
ne vzgoje in rada bi se še naprej učila kinezi-
ologijo, čeprav vem, da ni lahko imeti službo, 
trenirati in ob vsem tem še študirati ni lahko. 
Če želiš delati vse zavzeto in dobro, si ne mo-
reš  naložiti več kot dveh dejavnosti. 
 → 5- Vemo, da si v tem športu imela mnogo 
uspehov. Malo nam povej o tem…
Kot del argentinske reprezentance pri dviga-
nju uteži sem se udeležila panameriških iger 
leta 2017 v Miamiju - ZDA (10. mesto, dvignila 
182 kg);  leta 2018  v Dominikanski Republiki 
(190 kg pri kategoriji pod 63 kg telesne teže) 
in letos v Limi, Peruju (8. mesto, dvignila 191 
kg pri kategoriji pod 59 kg).

Tudi na južnoameriških turnirjih sem tekmo-
vala, in sicer v Kolumbiji (postavila sem naci-
onalni rekord) in Ekvatorju. Pridobila sem 4. 
mesto in 3. mesto. 

Bila sem prva na argentinski ženski lestvici 
moje panoge. Najboljša argentinska športnica!

Letos pa sem imela 3 nacionalne rekorde v 

kategoriji -64 kg: 199 kg - olimpični total. 
→6-Kakosidoživela letošnjepanameriške
tekmevLimi?
Bila je lepa izkušnja, vse je bilo zelo dobro or-
ganizirano, inštalacije so bile odlične. Osebno 
pa res nisem dosti uživala turnirja. Naloži-
la sem si preveč pritiska. Bila sem nervozna 
in tesnobna in to mi je, še posebno na tem 
tunirju,  “igralo proti”.
→7-Kakodoživljaštašport,ali terazvese-
ljujekompetenca,alipredstavljazateveliko
breme?
Sem srečna v tem športu, tudi pri tekmova-
njih, čeprav mi gre včasih dobro, včasih pa 
tudi ne. Na kakšnih turnirjih še vedno doživ-
ljam veliko napetosti, ampak se bom morala 
počasi naučiti kanalizirati tudi to. 
→ 8- Kaj pomeni zate vsak nov kilogram, ki 
gadosežešdvigniti?
Izboljšati dvignjene kilograme je zame neraz-
ložljivo veselje. Kadar toliko truda doprinese 
končno svoj sad, je zadovoljstvo nepopisno. 
→9-Alibilahkopostaltotvojpoklic?
Na žalost ne bo nikoli zame poklic, oziroma 
služba, saj tukaj v Argentini dviganje uteži ni 
šport, kateremu bi se polagalo dosti važnosti. 
Vem pa, da mu bom posvetila ves čas, ki ga 
bom lahko, da bom lahko prišla na večje tur-
nirje v dobri kondiciji.
→10-Kateresotvojesanjevživljenju?
Sanjam, da bi prišla na Olimpijske igre leta 
2024 in tako srečno zaključila to kariero. 
→ 11- Splošno mnenje je, da so dekleta, ki 
gojijo ta šport izredno voluminozna, a tebe 
vidimosuhoinzelostilizirano,karpotrjuje,
da to ni nujno tako. Kaj bi povedala dekletu, 
kiseželiposvečatidviganjuuteži?
Telo bo vedno delno odvisno od genetike, po-
tem pa tudi od kategorije, kateri pripadaš in 
kako se paziš pri hrani.

Ne pozabimo, da se v tem športu tekmuje 
v kategorijah po telesni teži. Tako najdeš res 
vseh vrst telesa, kar si jih lahko predstavljaš: 
suhe, debele, visoke, nizke. 

Jaz sem to pot znižala kategorijo (-59 kg), ki 
pa v resnici ni prava zame, ker sem previsoka. 
Za ta šport je potrebno, da imaš veliko mišič-
ne mase (predvsem v nogah), da lahko dvigu-
ješ težo. Moja prava teža je v resnici 62 kg. 

Kar je v tem športu lepo je tudi to, da čeprav 
je koristno imeti neko osebne fizično kondici-
jo (čim močnejši in nizek, tem bolje), ga lahko 
prakticira prav vsak. Meni je dviganje uteži zelo 
spremenilo obliko telesa na bolje. Odkar ga re-
dno gojim sem se tudi naučila se bolje hraniti. 

Zame ni lepšega športa, kot je ta. Nauči te 
spoznati lastne omejitve, tako v fizičnem kot v 
mentalnem oziru.

Če želiš uspeti, potrebuješ trud, predanost in 
veliko, veliko žrtve. To nam dokazuje Tatiana 
Ullúa Zorko, ki dan za dnem dela za to, da bo 
izboljšala težo in kondicijo in prišla višje. Ponos-
ni smo nate in na tvoje dosežke pri tem športu. 
Želimo ti, da bi uresničila vse tvoje sanje, in da 
bi uživala pri tem. Navijali bomo zate!

-sonia

ŠTIPENDIJE ZA ŠTUDIJ V SLOVENIJI
Želiš začeti ali nadaljevati študij v Sloveniji? 

Lahko se prijaviš za štipendijo!
•  namenjena je potomcem Slovencev, tudi če nimajo slovenskega državljanstva, 
ki še niso izpolnili 27 let
•  vlagatelji morajo biti vpisani na višješolskem ali visokošolskem programu 
za šolsko leto 2019/2010 
•  aktivno delovanje v slovenskih društvih se upošteva za dodelitev štipendije

Vsi pogoji so objavljeni tu: 
www.svobodnaslovenija.com.ar/stipendije-slo-2018-2019/

P R I J A V E  D O  3 0 .  S E P T E M B R A  2 0 1 9

NAGRADNINATEČAJZADIPLOMSKADELA
Prijaviš se lahko, če si (ali še boš) med 1. 11. 2018 in 31. 10. 2019 

zagovarjal diplomsko nalogo o tematiki Slovencev po svetu.

•  nagrada: 800 evrov
•  nagrada: 600 evrov
•  nagrada: 400 evrov

Natečaj je razpisal Urad RS za Slovence v Zamejstvu in po Svetu.

Vsi pogoji so objavljeni tu: 
www.svobodnaslovenija.com.ar/natecaj-diplomske-2019/

P R I J A V E  D O  2 .  D E C E M B R A  2 0 1 9

NAŠI ŠPORTNIKI
Tatiana Ullúa Zorko6

Tatiana je stara 27 let in je hčerka Lučke 
Zorko in Roberta Ullúa  iz  okraja slo-
venskega doma San Martin-a. Čeprav 
je športnica že od malega, se je v zad-
njih letih posvetila dviganju uteži in ima 
dan za dnem nove zadetke in rekorde pri 
tem športu, tako pri nacionalnih kot pri 
mednarodnih kompetencah.

na panameriških tekmah v Limi pri dviganju uteži

Zame ni lepšega 
športa, kot je ta.
“
”
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Pred 150 leti, 24. avgusta 1869, se je v skrom-
ni hišici pod Gradom v Ljubljani rodila Avgusta 
Cerar rojena Gostič, slovenska igralka, režiser-
ka, pevka ter pedagoginja.

Že od mladih let je začela igrati kot Gustika 
Gostič. Po poroki z Antonom Cerarjem (bolj 
znanim pod umetniškim imenom Anton Da-
nilo) pa je prevzela njegovo umetniško ime. 
Obiskovala je šolo Dramatičnega društva, ki 
je vodil Ignacij Borštnik, za tem se je izpopol-
njevala na Dunaju in v Pragi. Bila je ena prvih 
slovenskih poklicnih igralk.

Kmalu je prišla do glavnih vlog v klasičnih in 
sodobnih dramah. Kritika ji je priznavala, da 
ima velik igralski talent, in jo je uvrščala med 
vrhunske jugoslovanske umetnice.

V letih 1908 do 1910 je odšla v Trst, kjer je 
postala osrednja igralka tamkajšnega gledali-

OkrOgle OBLETNICE | Avgusta Cerar Danilova (1869 - 1958)

Dragi rojaki v zamejstvu in po svetu.
Z veseljem vam sporočam, da se je 12. 7. 2019 
zaključil projekt »Park znanih Suhokranjcev«, 
o katerem sem vam pisala že od leta 2016.

Na uvodni prireditvi ob začetku Trških dni 
je bil v kleti žužemberškega gradu predvajan 
kratek video film, ki ga je o znanih Suhokra-
njcih in Parku posnela Eva Pršina. Sledila je 
slovesnost v Parku znanih Suhokranjcev. Na 
njej sta ob dveh rodoljubnih Slakovih pesmih, 
ki ju je na harmoniko zaigral učenec Osnovne 
šole Žužemberk Nik Novak, s kratko, a tehtno 
besedo  spregovorila  g. Slavko Gliha, znani 
Suhokranjec, častni občan in dolgoletni direk-
tor Kmetijskega inštituta Slovenije, in kiparka 
mag. Alenka Vidrgar, avtorica idejne zasnove 
parka, obeležij in 15 bronastih reliefov. Pomen 
Parka ZS za občino je naglasil tudi župan. Na-
zadnje je imela besedo še avtorica in vodja 
projekta mag. Jelka Mrvar.

Sledilo je odkritje zahvalne plošče donator-
jem, pri katerem sta poleg govornikov sodelo-
vala še predstavnika OŠ Žužemberk in OŠ Pre-
vole. Blagoslovil jo je dekan in častni kanonik 
Franc Vidmar. Druženje donatorjev , krajanov 
in gostov je potekalo ob skromni pogostitvi v 
razsvetljenem PZS.

Naj zapišem še nekaj misli, ki so bile izreče-
ne v govoru avtorice projekta ob njegovem 
zaključku.

»Pa smo prišli do konca. – Ko smo leta 1994 
v Osnovni šoli Žužemberk začeli s projektom  
»Znani Suhokranjci», nismo slutili, da bo čez 
25 let nastal sredi trga Park zgodovinskega 
spomina in suhokranjske identitete. Takrat je 
v šoli, vzgojnem gnezdu suhokranjskih otrok, 
nastajal MuzejznanihSuhokranjcev: 40 razi-
skovalnih nalog o njih, reliefi, Štukljev doprsni 
kip , medeninaste ploščice, dokumenti, pred-
meti….. Vse in še več je danes izviren in drago-
cen del šolskega prostora.

Leta 2014 se je projektu priključila še Osnovna 
šola Prevole. Pod novim imenom in s posebnim 
ciljem se je razširil na nivo Občine Žužemberk. V 
srcu starodavnega trga je začel nastajati Park 
znanih Suhokranjcev. Od izbire prostora, ob-
like obeležij in izbora znanih Suhokranjcev za 
upodobitev na reliefu pa do zadnje, zahvalne 
plošče je minilo natanko 5 let. Lokacija v parku 
je bila izbrana s srečno roko. Naša kiparka mag. 
Alenka Vidrgar je predlagala prave rešitve v ob-
liki in razporeditvi granitnih stebrov, plošč ter 
bronastih reliefov. Priznani zgodovinarji so so-
delovali pri izboru 15 najpomembnejših znanih 
Suhokranjcev. Strokovna skupina Občine je ob 
podpori tedanjega župana Franca Škufce potr-

Bil je eden izmed pobudnikov in soustano-
viteljev Slovenske kmečke zveze (SKZ), ki je 
nastala 12. maja 1988 v Unionski dvorani v 
Ljubljani. Na ustanovnem zboru je bil Oman 
izvoljen za predsednika SKZ-ja, ki velja za 
prvo demokratično stranko, ustanovljeno 
v času t. i. politične pomladi, predhodnico 
današnjega SLS-a.

Sodeloval je v vseh večjih dogodkih de-
mokratizacije in osamosvajanja Slovenije. 
Na svoji kmetiji je novembra leta 1989 go-
stil srečanje, na katerem je bila dogovor-
jena ustanovitev Demokratične opozicije 
Slovenije (Demos).

Na prvih demokratičnih volitvah leta 1990 
je bil Oman kot kandidat Demosa izvoljen 
za člana predsedstva Slovenije, v katerem 
so bili še Ciril Zlobec, Matjaž Kmecl, Dušan 
Plut in Milan Kučan. To funkcijo je opravljal 
do leta 1992, v letih 1992‒1996 pa je bil 
na listi Slovenskih krščanskih demokratov 
izvoljen za poslanca prvega sklica državne-
ga zbora. Oman si je namreč prizadeval, da 
bi se SKZ združil s SKD-jem, zato se je tudi 
včlanil v to stranko, novi predsednik SLS-a, 
ki je nasledil SKZ, pa je postal njegov zet 
Marjan Podobnik.

Po izteku mandata se je poslovil od aktiv-
ne politike, a vendar kot starosta ostal po-
membna osebnost slovenske pomladi.

Leta 1996 mu je bilo podeljeno državno 
odlikovanje zlati častni znak svobode Re-
publike Slovenije za izjemne zasluge pri ob-
rambi svobode in uveljavljanju suverenosti 
Republike Slovenije.

PROJEKT »PARK ZNANIH 
SUHOKRANJCEV«  ZAKLJUČEN
Odkrita zahvalna plošča donatorjem 

IN MEMORIAM
Ivan Oman

šča. Poleg igranja je polagoma prevzela tudi 
režijo in umetniško vodstvo ter učila v dram-
ski šoli.

Leta 1910 se je vrnila v Ljubljano, toda po 
treh letih je odšla v Združene države Amerike.

Delo v Ameriki
V svojih spominih je Avgusta napisala: “Trdno 
sem se odločila, da odpotujem v Ameriko in 
se kakorkoli prebijem in uveljavim in se čez 
leto dni spet vrnem. Namesto enega leta se je 
moje ameriško bivanje, ki ga lahko imenujem 
tragično komedijo, raztegnilo na sedem let. 
Utrla sem si pota, dobila nove zveze, igrala 
sem med Slovenci, pela sem za plošče, prišla 
sem tudi že k filmu”.

V Ameriki je stopila v stik celo s slovitim 
gledališčnikom Konstantinom Stanislavskim. 

dila program in spremljala njegovo uresničeva-
nje. Občinsko glasilo Suhokranjske poti  je pri-
našalo informacije ter spodbujalo k darovanju.

Iz Štukljeve spominske ure se je z letom 2015 
razvil Dan spomina na znane Suhokranjce, 
ki je z bogatim programom povezal Osnovni 
šoli Žužemberk in Prevole, občino in društva. 
Ljudje dobrih rok, podporniki projekta, so v 
203 nakazilih prispevali več kot 60 % finanč-
nih sredstev, kar daje PZS poseben , plemenit 
pomen. Od tega je bilo tudi  več donatorjev iz 
ZDA, Kanade in celo s Kanarskih otokov.

Hvala za vse darove, tudi nefinančne—v obli-
ki računalniškega oblikovanja tiskanih gradiv, 
posnetih video filmov, prevodov, podarjenih 
razglednic in piškotov za šolarje.

Projekt »Park ZS« je podprlo poleg Občine tudi 
Ministrstvo za kulturo ter Urad za Slovence v 
zamejstvu in po svetu. Le-ta je letos sofinanciral 
zloženko PZS v slovenščini, angleščini in nemščini 
ter Plakat »Znani Suhokranjci», ki ga je julija do-
bila v dar vsaka suhokranjska družina.

Plošča, ki je bila odkrita 12. 7., je izraz hvale-
žnosti vsem  darovalcem, kiparki mag. Alenki 
Vidrgar, livarju Kamšku iz Volavelj, kamnoseku 
Ogrinu z Vrhnike, OŠ Žužemberk in Prevole, 
Občini, Ministrstvu  in Uradu za Slovence   ter 
številnim neimenovanim podpornikom, ki so 
prispevali k uspehu projekta.

Bronasta rozeta, šestlistno znamenje nad 
zahvalno ploščo,  pradavni simbol časa in 
Boga, naj bedi nad vsem dobrim in lepim v 
ljudeh in krajih.

Naj postane Park znanih Suhokranjcev pros-
tor hvaležnosti in zgodovinskega spomina, pa 
tudi vzgled prihodnjim rodovom.  Tako bodo 
varovali našo lepo deželo ob Krki, naš jezik in 
delali dobro za sožitje in mir.«

Hvala, dragi rojaki, tudi za vašo podporo. Če 
vas bo pot v Sloveniji peljala skozi Žužemberk, 
se ustavite v senci Parka in doživite naš zgodo-
vinski spomin in suhokranjsko identiteto.

Mag. Jelka Mrvar

Oman je bil »velik borec za pravice kme-
tov in karizmatični narodni voditelj. Naj se v 
Bogu spočije njegova duša,« so ob njegovi 
smrti zapisali v SLS-u.

Predsednik republike Borut Pahor je ob 
smrti Ivana Omana zapisal, da »danes žalu-
je ves slovenski svet«. Poudaril je, da je bil 
Oman »ena osrednjih osebnosti slovenske 
politične pomladi in osamosvojitve, eden 
očetov naše države«.

Nekdanji predsednik Slovenije Milan Ku-
čan je v odzivu poudaril, da je bil Oman 
človek dialoga. Prispeval je, da je predsed-
stvo nekdanje Republike Slovenije enotno 
sprejemalo odločitve, pomembne za uspeh 
prizadevanj v procesu ustanavljanja samo-
stojne države. »Ponosen sem na čase sode-
lovanja z njim,« je dodal.

Poslovil se je velik domoljub, ustanovitelj 
tedanje Kmečke zveze, Ivan Oman, ki je ak-
tivno sodeloval pri osamosvojitvi Slovenije 
in vanjo tudi ves čas verjel, je ob Omanovi 
smrti na Twitterju zapisal predsednik vlade 
Marjan Šarec.

Slovenija je izgubila modrega in preudar-
nega človeka, je na Twitterju zapisal pred-
sednik državnega zbora in stranke SD Dejan 
Židan. Iskreno in globoko sožalje družini, 
svojcem in prijateljem ter vodstvu stranke 
SLS so prek Twitterja izrekli tudi v SD-ju.

»Poslovil se je eden izmed očetov samo-
stojne Slovenije, človek neomajnega duha. 
Zapustil nam je dragoceno dediščino duha 
slovenske pomladi,« je na Twitterju zapisal 
predsednik državnega sveta Alojz Kovšca.

Ljubljanski nadškof metropolit Stanislav 
Zore je na Twitterju je zapisal, da je bil 
Oman«ljubeč mož in skrben varuh svoji 
družini, pokončen kristjan, dosleden do-
moljub in preudaren politik«. »In vedno 
kmet, ki stalno razmišlja, kako bi lahko nje-
govo posestvo napredovalo,« je dodal.

V stranki SDS so zapisali, da se je poslovil 
starosta slovenske politične pomladi, ki je 
znal z jasno in kritično mislijo odločno iz-
postavljati smer, v katero bi moral iti narod, 
če bi želel doživeti blagostanje.

Predsednik SDS-a Janez Janša pa je pou-
darl, da je bil Oman, ki ga je označil za po-
gumnega Slovenca, tudi prvi predsednik 
Združenja za vrednote slovenske osamo-
svojitve.

Ivanu Omanu so se z zapisom na Twiterju 
poklonili tudi v NSi-ju. »V 90. letu starosti 
je umrl Ivan Oman, soustanovitelj in prvi 
predsednik Slovenske kmečke zveze. Bil je 
eden izmed ključnih ljudi pri demokratiza-
ciji in osamosvajanju Slovenije. Naj počiva 
v miru,« so zapisali, njegovim bližnjim pa 
izrekli iskreno sožalje.

RTV SLO

Živela je v New Yorku in Clevelandu, pouče-
vala je otroke slovenski jezik, vodila dramsko 
društvo Ivan Cankar in snemala gramofonske 
plošče s slovenskimi pesmimi. Ohranjenih in 
dostopnih je 26 posnetkov na ploščah dis-
kografskih družb Columbia, Victor, Odeon in 

Jumbo. Nekatere lahko celo dobite na Youtu-
be (natančnost in zvok ni ravno najboljši, ne 
pozabite, da je snemano pred skoraj 100 leti 
na plošče s 78 obrati na minuto)

Dramske uprizoritve Avguste Danilove v ob-
liki skečev, humorističnih dialogov in mono-
logov s petjem so bile namenjene predvsem 
zabavi slovenskih izseljencev.

Na svoji zemlji
Leta 1928 se je vrnila v Slovenijo in sodelo-
vala z amaterji, pri ljubljanskem radiu, v lju-
bljanski Drami, po Drugi Svetovni Vojni pa 
tudi pri filmu.

S filmom se je prvič srečala med svojim bi-
vanjem v Ameriki. V Sloveniji pa je nastopila 
v prvem slovenskem zvočnem filmu: Na svoji 
zemlji. Za svoja dela je Avgusta Danilova pre-
jela številna priznanja.

Umrla je v Ljubljani 3. januarja leta 1958.

PripravilJožeJan

Park znanih Suhokranjcev sredi trga v Žužemberku

slovenski politik, poslanec in kmet
* 10. september 1929, † 17. avgust 2019.

Slika Reporter.si

V 90. letu starosti je umrl Ivan Oman, so-
ustanovitelj in prvi predsednik Slovenske 
kmečke zveze. Bil je eden ključnih ljudi pri 
demokratizaciji in osamosvajanju Slovenije.



                  | Glasilo Slovencev v Argentini
Ustanovitelj Miloš Stare
Lastnik društvo Zedinjena Slovenija
Predsednik Jure Komar
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Uredniški odbor  
 Mariana Poznič, Cecilija Urbančič, Lucijana Hribar, 

Sonja Tomazin, Jože Jan, Jože Lenarčič, Miloš Mavrič, 
Marko Vombergar in Tomaž Žužek.
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KOLEDAR
31. avgusta ob 15:00
Redni pouk SSTRMB

1. septembra   Mladinski dan na Pristavi

7. septembra ob 15:00
Redni pouk SSTRMB

8. septembra
Mladinski dan v Našem domu San Justo

14. septembra
70-letnica Slomškove šole

14. septembra ob 15:00
Redni pouk SSTRMB

15. septembra
Obletnica doma | Slomškov dom

21. septembra
Proslava šolskih otrok na čast škofu Slomšku

21. septembra ob 20:00
Ob taktu barv – San Martín

OTROCI
Vsako tretjo nedeljo v mesecu avgustu pra-
znujemo v Argentini “otroški dan”. Otroci 
so naše največje bogastvo. Otroci so naša 
bodočnost. Otroci so naš ponos! So iskreni, 
nežni, ljubeči, včasih nagajivi. Kako lepo jih 
opiše naš pesnik Tone Pavček:

Vsi naši otroci
Vsi otroci so naši otroci,
je rekel prijazni glas,
vse frklje in smrklje in froci,
vsi svetlih in temnih in kodrastih las,
vsi naši! Tudi tisti drugačni,
drugačne usode in vere in ras,
vsi beli in črni, vsi bolni in lačni
so taki kot kdo izmed nas.
Skupaj na tem svetu živimo,
svet nam je skupna velika vas,

kjer na srečo iščemo rimo
in poslušamo božji glas,
ki živeti in rasti veleva
in biti odprtih rok
za hudo, ki prizadeva
vsak čas na milijone otrok!
Vsi otroci na svet so rojeni
za srečo in dober prid,
vsak je podoben tebi in meni
in vsak je sonce in vsak je svit.

Kot darilo našim otrokom (in staršem) prepi-
šemo nekaj zanimivih pregovorov in citatov:

•  Dela ne bo nikoli zmanjkalo, otroštva 
vašegaotrokapaboenkratkonec.
(Poljski pregovor)

•Otrokodrasleganaučitristvari:
Dajesrečenbrezrazloga

ZA RAZMISLEK IN NASMEH
“En dober pregovor na dan, prežene slabo voljo stran”“ ”

De je vedno radoveden
In da se za nekaj neumorno bori.
(Paulo Coelho, brazilski pisatelj)

•Vsiljudjesobilinekočotroci,aleredki
se tega spominjajo. (Antoine de Saint-Exupery, 
francoski pisatelj in letalec)

•Otroci,norciinpijanciresnicogovorijo.
(Slovenski pregovor)

•  Pomembno je, da pri izobrazbi otrokove-
ga uma ne pozabimo na izobrazbo otroko-
vegasrca.(Dalai Lama, tibetanski duhovni in 
verski vodja budistov)

•Čeželite,dabodovašiotrociinteli-
gentni,jimberitepravljice.Čeželite,da
bodošeboljinteligentni,jimberiteševeč
pravljic.
(Albert Einstein, nemški fizik in matematik)

•  Kar otroku obljubiš, mu takoj tudi daj. 
(Hrvaški pregovor)

•  Otroške igre niso samo igre, ampak jih je 

Sporočamo, da znaša naročnina za leto 
2019 od meseca avgusta dalje $ 3.000.- 

Prosimo, da jo čimpreje poravnate.

Lepo pozdravljamo!
UREDNIKI SVOBODNE SLOVENIJE

potrebnosmatratikototrokovenajres-
nejšedejavnosti.(Michel de Montaigne, 
francoski humanist, pisatelj in filozof)

•  Pametni starši svojim otrokom dopuš-
čajo,davčasihnaredijonapako.
(Mahatma Gandhi, indijski politik, 
odvetnik in aktivist)

•Otrocidobijoudarce,
ki pripadajo staršem. (Italijanski pregovor)

•Človekzelohitrougotovi,kakomalov
resnicizna,komuzačneotrokpostavljati
vprašanja. 
(Richard L. Evans, ameriški pisatelj)

•Najtežjanalogadanašnjihotrokje
naučitiselepegavedenja,kernimajo
primernih zgledov okoli sebe. 
(Fred Astaire, ameriški filmski igralec in režiser)

•  Za vzgojo enega otroka 
jepotrebnacelavas.(Afriški pregovor)

IzbralJožeJan


